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Kdo to zaplatí: Brusel, vláda, obce? Nejspíše občan ... 
Za »průlomový moment ve financování vo-

dohospodářských projektů z evropských pe-
něz« označil ministr životního prostředí Martin 
Bursík to, že se mu počátkem listopadu podaři-
lo při jednání s Evropskou komisí (EK) po více 
než tříleté diskusi Česka s komisaři v Bruselu 
odblokovat problém se smluvními vztahy, které 
naší zemi bránily v čerpání evropských peněz 
pro vodohospodářské stavby, především čistír-
ny odpadních vod. Podle ministra už tedy nic 
nebrání tomu, aby EK ještě letos schválila 
Operační program Životní prostřed (OPŽP). 

Dohoda předpokládá, že na evropské dotace 
budou mít šanci dosáhnout ty projekty, u nichž 
jsou uzavřeny provozovatelské smlouvy nejdé-
le do roku 2022 a současně jsou upraveny tak, 
aby byla zajištěna dosta-
tečná kvalita poskytova-
ných služeb a vyšší efek-
tivita. Brusel dokonce 
původně prý chtěl i do 
tohoto programovacího 
období EU (2007-2013) 
přenést princip financo-
vání vodohospodářských 
projektů, jaký platil  
v předchozím období 
(2004-2006). Tedy že 
podporu mohou získat 
jen projekty, u nichž 
žadatelé byli ochotni 
zkrátit provozní smlouvy na svoji vodohospo-
dářskou infrastrukturu do roku 2008, resp. 
2009. EK totiž vadí, že tyto smlouvy v ČR 
zvýhodňují soukromého provozovatele na úkor 
vlastníka infrastruktury, jímž bývají obce a 
města.  

Kompromis s EK nyní spočívá v tom, že 
85% podíl financování z evropských peněz 
mají šanci získat města a obce, které uzavřely 
smlouvy se soukromým subjektem na provozo-
vání svého vodohospodářského majetku nejdé-
le do roku 2015. Kde smlouvy platí do roku 
2020, tam vlastníci mohou dostat na své pro-
jekty nanejvýš 60 %. Maximálně 30 % finanč-
ních prostředků pak mohou obdržet ti, jejichž 
smlouvy s provozovateli platí do roku 2022.  

Sdružení oboru vodovodů a kanalizací ČR 
(SOVAK) však hovoří o neúspěchu českých 
vyjednavačů. »O tom svědčí nejen snížený 
celkový limit pro dotaci z fondů EU pro pro-
jekty se stávajícími provozními smlouvami, 
které nekončí dřív než v roce 2015, tak vážné 
selhání při vyjednávání podmínek tam, kde 
platnost smluv překračuje rok 2020. To je ale 
zdaleka největší skupina žadatelů z hlediska 
objemu potřebných investic – cca 17 mld. Kč,« 
uvádí se mimo jiné v prohlášení SOVAK 
(www.sovak.cz pod odkazem Aktuality). 

Tvrdě proti vyjednaným podmínkám rovněž 
protestují Svaz měst a obcí ČR a  Asociace 
krajů ČR. Ve společném prohlášení (viz např. 
http://www.asociacekraju.cz/ pod odkazem 

Informujeme) zdůrazňují, 
že je tak vážně ohroženo 
vybudování a moderniza-
ce vodárenské infrastruk-
tury v dohledné době pro 
3 miliony obyvatel ČR. 
Pokud nebude zabezpe-
čen přísun prostředků 
z fondů Evropské unie, 
SMO ČR a AK ČR poža-
dují, aby zodpovědnost 
za financování ke splnění 
závazků ČR k EU pře-
vzala vláda ČR a státní 
rozpočet. 

Ministr Bursík však o nastavených podmín-
kách tvrdí: »Je to cesta, jak pomoci k podpoře 
veřejných zdrojů do vodohospodářské infra-
struktury a zároveň jak daňovými prostředky 
nepodporovat výnosný a profitující byznys. 
Ten si na sebe umí vydělat sám.« 

Investice do vodohospodářské infrastruktury 
nakonec bude muset někdo zaplatit. A pokud 
města a obce nedosáhnou na dotace, patrně 
přenesou tyto náklady na uživatele. Ušetří 
možná daňový poplatník, ale zákazník vodá-
renských společností nikoliv. Už teď existují 
úvahy o tom, že bez dotací do budování ČOV 
či do obnovy zastaralých infrastrukturních sítí 
bude muset vodné a stočné někde vzrůst až 
čtyřnásobně.                                                ( r š )  

AKT UÁL NĚ  

Víte, kolik vám přinese RUD? 
Zajímavou službu nabízí na svém webu 

Svaz měst a obcí ČR. Po kliknutí na  
http://smocr.cz/prehled.asp si tam můžete 
nalézt pro svoji obec/své město její/jeho podíl 
na stanovených procentních částech celostát-
ního hrubého výnosu daně z přidané hodnoty a 
daní z příjmů, a to na základě vládního návrhu 
novely zákona č. 243/2000 Sb., o rozpočto-
vém určení daní. 

Vládní novele zákona se i z pohledu listopa-
dové Finanční konference SMO podrobně 
věnuje prosincové číslo Moderní obce, které 
vyjde už příští týden. 

K SMS se už hlásí přes 700 obcí  
Ke Sdružení místních samospráv (SMS) ČR 

se dosud hlásí zhruba 730 obcí napříč celou 
republikou. V pondělí 26. 11. to pro ČTK 
uvedl jeden ze zakladatelů tohoto občanského 
sdružení Petr Gazdík, starosta obce Suchá Loz 
na Uherskohradišťsku. Ustavující zasedání 
SMS ČR, které chce obhajovat zájmy obcí a 
menších měst, se má uskutečnit už v lednu 
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Moderní obce 
vyjde už příští týden! 

  
Nenechte si ujít: 
• Finanční konference SMO: Rozpočtové určení 
daní vyžaduje další změny 
• Jak se změní systém přerozdělení daní pro obce 
• Velká a malá sídla: Musí být financování jejich 
rozvoje v rozporu? 
• Jaké budou dopady na obecní rozpočty v letech 
2008 a 2009 
• Územní plán, jeho změny a obchodování se sta-
vebními pozemky 
• Jak rychle stanovit hodnotu nemovitého majetku 
v území 
• Zadávací řízení není zcela bez pravidel aneb 
Znalost zákona se vyplatí/4 
• Aktuální změny ve vzdělávání úředníků obcí 
• Malá obec a kompetence starosty 
• Jak napsat žádost o dotaci/5 
• Zkušenosti Třeště se zřizováním sběrných hnízd 
odpadu 
• K čemu v Rokycanech i Přestavlkách posloužily 
rozbory skladby domovního odpadu ve sběrných 
nádobách 
• Obecní úřad v Podolí na Uherskohradišťsku začí-
ná nově archivovat dokumenty 
• Jak získat zdarma web pro malou knihovnu 
• Spolupráce už může mít také »videokonferenční« 
podobu 
• Marketingové aktivity je třeba přizpůsobit místním 
podmínkám 
• Vyškov má plán rozvoje sociálních služeb 
• Moravskoslezský kraj chce změnit image 
 ... a mnoho dalších inspirativních textů. 
 

Do lednového vydání chystáme přílohu Abeceda 
pro starosty, zastupitele a úředníky k veřejným 
prostranstvím. Mj. se bude zabývat obecně zá-
vaznými vyhláškami týkajícími se veřejných pro-
stranství a povinnostmi, které k užívání veřejných 
prostranství vyplývají ze zákonů. Mnozí soudí, že ČR nesplní svůj závazek vůči 

EU, že do r. 2010 každá obec nad 2000 obyva-
tel bude mít vlastní ČOV. illustrační foto: archiv 

(Pokračování na stránce 2) 

Čtěte odborný měsíčník Moderní obec 
 

Nemusíte platit víc! 
Nyní můžete na předplatném ušetřit.  
Od ledna 2008 platí pro časopisy vyšší DPH, proto se jejich ceny zvyšují.  
Vy můžete zdražení předejít.  
Stačí uhradit předplatné pro rok 2008 ještě letos a nemusíte platit víc.  

Objednávky předplatného na tel. 800 11 00 22 nebo predplatne@economia.cz  

http://www.moderniobec.cz
http://www.sovak.cz
http://www.asociacekraju.cz/
http://smocr.cz/prehled.asp
mailto:predplatne@economia.cz
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2008. Sdružení vzešlo ze Smlouvy měst a obcí 
proti daňové diskriminaci, kterou podepsalo 
téměř 1500 obcí a měst. Petr Gazdík očekává, 
že konečný počet členů SMS ČR by však 
mohl »daleko přesáhnout« i toto množství. Jak 
starosta Suché Lozi uvedl na dotaz Moderní 
obce, už nejbližších dnech začne fungovat 
web sdružení www.smscr.cz a www.smscr.eu. 

O tom, jak by se mělo změnit nastavení pří-
jmů samospráv, aby byly systémové, odůvod-
něné a stabilní, píše Petr Gazdík v chystaném 
prosincovém vydání Moderní obce. 

Proč mají obce zbytečně platit? 
Svaz měst a obcí ČR se ústy svého předsedy 

Oldřicha Vlasáka ostře ohradil proti tomu, že 
společnost Telefónica O2 Czech Republic 
informovala své zákazníky, tedy i obce, že od 
1. 11. 2007 bude požadovat za vydání vyjádře-
ní o existenci sítí částku 600 Kč. Protože tato 
vyjádření bývají podkladem pro rozhodování 
v územním řízení, následně výrazně podraží 
pořizování a zpracování územních plánů obcí 
a občanům pak stavební řízení. Navíc, jak 
připomněl Oldřich Vlasák, Telefónica má 
v pozemcích obcí a měst uloženy svoje sítě 
často bez náhrady nebo jen za náhradu mini-
mální, přičemž uložení jejích sítí využití obec-
ních pozemků omezuje. Starosta Strakonic 
Pavel Vondrys pro ilustraci uvádí: »V případě 
správního obvodu stavebního úřadu Strakonic, 
který ročně vede zhruba 1600 správních říze-
ní, k nimž je zmiňovaný výpis třeba, by šlo až 
o jeden milion korun.« Obce se také obávají 
toho, že v budoucnu by se podobně mohli 
chovat i vlastníci ostatních sítí. SMO ČR je 
přesvědčen o tom, že obcím by tyto výpisy 
měly být vydávány bezplatně. 

Kdo má hradit nevyužité přípojky? 
Jak podle agentury ČTK uvedl 26. 11. na 

brněnské konferenci Plynárenství ČR a SR 
2007 Jan Zaplatílek z ministerstva průmyslu a 
obchodu (MPO), v tuzemském plynárenství se 
ročně zbytečně »utopí« asi 12 mld. Kč. Každá 
pátá plynová přípojka v zemi (celkem je jich 
zhruba 1,342 mil.) je totiž nevyužita, ale dis-
tribuční firmy na ni mají stejné náklady jako 
na používané. Hlavním důvodem je podle 
Zaplatílka nejspíš cena plynu. Česká plynáren-
ská unie (ČPU) se však včera proti této infor-
maci tiskové agentury ohradila. Údajné sou-
časné škody kvůli nevyužívaným přípojkám 
podle ČPU nevyplývají z analýzy MPO, kte-
rou ministerstvo vypracovalo společně s ČPU. 
Analýza, jak uvádí tiskové prohlášení ČPU, 
naopak pouze ukazuje, že pokud by v novém 
energetickém zákoně byla uložena plynáren-
ským společnostem povinnost platit plynové 
přípojky, mohlo by se stát, že by byly nevyu-
žité, a to by podle příkladu současného stavu 
vedlo k ztrátám celkově až 12 miliard. 

(Pokračování ze stránky 1) 

Profesionálním hasičům chybí základní vybavení 

V parlamentu se projednává radikální zpřís-
nění trestů za korupci. Vláda chce trestat i ty, 
kdo o úplatku vědí a mlčí o něm. Společnost 
Westminster (http://www.westminster.cz), která 
v České republice uskutečňuje celoevropský 
průzkum EMGC – European Monitor of Go-
vernment Communications, zaměřený na ko-
munikaci úřadů s partnery, sondovala zkuše-
nosti českých úředníků s korupčním jednáním. 

Sonda zjistila, že 62 % českých úředníků má 
s korupcí osobní zkušenost. Průzkum se usku-
tečnil v prvním listopadovém 
týdnu formou telefonního 
dotazování CATI na vzorku 
200 úředníků působících ve 
státní správě a samosprávě. 

Korupce (lat. corrumpere = 
kazit, oslabit, znetvořit, pod-
platit) je zneužití postavení, 
funkce k osobnímu prospě-
chu, ať už v politice, veřejné 
správě nebo hospodářství. Je 
opakem integrity. Korupce postihuje celou 
společnost. Může být drobná, obrovská, neor-
ganizovaná, organizovaná. Vyznačuje se pod-
plácením, úplatky, vydíráním, zastrašováním. 
Podíl korupce, jako další »daně«, je ve středně 
až více korupčních společnostech odhadován 
na 10 až 20 % hrubého domácího produktu 
(zdroj OECD).  

»Jak ukázaly výsledky sondy, korupce není 
ničím neznámým mezi českými úředníky. Sla-
bé právo a nedostatečná justice jen přispívají  
k prosazování zájmů mocných a vlivných. 
Koncentrace politické moci a rozhodování 

nepřímo vytváří prostor pro korupci. Transpa-
rentní pravidla, přesné zákony a pracovní po-
stupy pro zadávání veřejných zakázek pomo-
hou k zpřehlednění situace a budou eliminovat 
prostor pro korupci,« tvrdí Tomáš Studeník, 
ředitel společnosti Westminster.  

Na úrovni státní správy představil vizi proti-
korupční telefonní linky ministr vnitra Ivan 
Langer letos v říjnu letošního roku. Chce zřídit 
jen jednu centrální protikorupční linku. Provo-
zovala by ji však nevládní organizace Transpa-

rency International (TI), 
která se korupcí dlouhodobě 
zabývá. Na čísle 199 by neje-
nom přijímala oznámení  
o možném korupčním chová-
ní, ale poskytovala by na ní 
rovněž právní rady. Pokud 
Langerův návrh schválí vlá-
da, mohla by nová linka začít 
fungovat od příštího roku.  
Úřady se prevenci korupční-

ho chování věnují již dnes. Příkladem fungují-
cího antikorupčního programu je úřad Městské 
části Praha 11. Ten provozuje nezávislou infor-
mační a antikorupční linku 800 104 300. Oby-
vatelé Prahy 11 jejím prostřednictvím mohou 
upozornit nejen na problémy, které je trápí, ale 
také informovat o potížích, které mají při jed-
nání na úřadu. Snahou městské části je poskyt-
nout tímto způsobem lidem potřebné informace 
pro efektivnější komunikaci s úřadem a poučit 
je o jejich právech a povinnostech. Linka je  
k dispozici 24 hodin. Stejně tak je k dispozici 
e-mail otevrenyurad@p11.mepnet.cz.        ( t z )  

Nejvyšší kontrolní úřad (NKÚ) minulý týden 
jen potvrdil, co už je veřejně známo. Burcující 
jsou tak spíš konkrétní čísla, k nimž NKÚ do-
spěl, když prověřoval hospodaření s majetkem 
státu a s peněžními prostředky při zabezpečení 
činnosti Hasičského záchranného sboru (HZS) 
ČR automobilní a speciální mobilní technikou.  

NKÚ totiž musel konstatovat, že jednotkám 
požární ochrany kontrolovaných součástí HZS 
ČR chyběla do minimálního vybavení požární 
technikou a věcnými prostředky požární ochra-
ny (stanoveného vyhláškou o organizaci a čin-
nosti jednotek požární ochrany) automobilní a 
speciální technika za 400 mil. Kč. »Chyběly 
zejména cisternové automobilové stříkačky, 
automobilové jeřáby, žebříky, plošiny, kontej-
nery a speciální technika pro likvidaci nebez-
pečných látek a zásahy při dopravních neho-
dách,« uvedl prezident NKÚ František Dohnal. 

»U kontrolovaných součástí HZS ČR bylo 
asi 45 % automobilové a speciální techniky 
starší než 13 let, přitom u HZS krajů to bylo 
téměř 50 %. Nejvyšší podíl nejstarší techniky 
byl u cisternových automobilových stříkaček, 
automobilových žebříků a automobilových 
plošin. V letech 2005 a 2006 vyřadily kontrolo-
vané součásti HZS ČR 275 kusů této nepotřeb-
né techniky, z níž velká část byla bezúplatně 
převedena městům a obcím pro jednotky sboru 
dobrovolných hasičů,« řekl Dohnal. 

U některých HZS krajů byly zjištěny nedo-
statky v účtování o majetku, v inventarizaci, ve 
vyřazování AT a při zadávání veřejných zaká-
zek (výzva pouze jednomu zájemci či stanove-
ní technické specifikace konkrétním určením 
výrobku i výrobce). U generálního ředitelství 
bylo zkontrolováno 26 veřejných zakázek na 
pořízení AT s předpokládanou cenou více než  
45 mil. Kč, u HZS krajů 113 veřejných zaká-
zek s předpokládanou cenou přes 278 mil. Kč. 

Kontrolovaným obdobím byly roky 2005 a 
2006, v případě věcných souvislostí i období 
předcházející a období do ukončení kontroly. 
Kontrolovanými osobami bylo ministerstvo 
vnitra, kde byla kontrola provedena u GŘ HZS 
ČR a u hasičských záchranných sborů Ústecké-
ho, Plzeňského, Jihočeského, Jihomoravského 
a Olomouckého kraje. 

Zřejmě s ještě horšími výsledky by dopadla 
kontrola vybavení automobilní a další speciální 
technikou jednotek sborů dobrovolných hasičů 
obcí a měst, které na výzvu územně příslušné-
ho operačního a informačního střediska HZS 
ČR zasahují i mimo katastrální území obce,  
v níž jsou dislokovány a hrají významnou roli 
v plošném pokrytí celého území republiky. Jak 
známo, nedostatky ve vybavení těchto jednotek 
SDH však obvykle nejsou dány »macešským« 
chováním příslušných obcí a měst, nýbrž nedo-
ceněním jejich úlohy ze strany státu.    ( r š ,  t z )  

Více než polovina úředníků se setkala s korupcí 

Čtěte odborný měsíčník  
Moderní obec 

Ukázkové číslo ZDARMA na  
http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=MO 

http://www.moderniobec.cz
http://www.smscr.cz
http://www.smscr.eu
http://www.westminster.cz
mailto:otevrenyurad@p11.mepnet.cz
http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=MO
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Návrh zákona se Praze nelíbí 
Rada hl. m. Prahy vyslovila zásadní nesou-

hlas s návrhem zákona zpracovaným Minister-
stvem vnitra ČR, kterým se mění zákon  
o obcích (č. 128/2000 Sb.), zákon o krajích  
(č. 129/2000 Sb.) a zákon o hl. m. Praze  
(č. 131/2000 Sb.). »Nejenže zásadně nesou-
hlasíme s navrhovanými změnami, zejména  
v části dotýkající se nakládání s majetkem hl. 
m. Prahy, ale důrazně se ohrazujeme, že nedo-
šlo k předchozímu projednání záměru noveli-
zovat právní předpis zásadního významu pro 
hlavní město,« uvedl náměstek primátora 
Rudolf Blažek. Návrh všech tří novel obsahuje 
dvě části. První, »antikorupční«, představuje 
zpřesnění podmínek pro právní úkony při 
nakládání s majetkem a finančními prostředky 
kraje nebo obce, jejich organizačními složka-
mi, příspěvkovými organizacemi a právnický-
mi osobami jimi jinak ovládanými ve smyslu 
příslušných ustanovení obchodního zákoníku. 
Druhá, technická, sleduje zejména sjednocení 
právní úpravy tam, kde je to možné, a odstra-
nění aplikačních problémů s nyní platnou 
právní úpravou. »Praha se ztotožňuje cílem 
odstranit a eliminovat korupční prostředí, 
avšak předložený návrh nerespektuje jedineč-
né postavení hl. m. Prahy v rámci ČR – jen hl. 
m. Praha je obcí i krajem zároveň. Naznačený 
trend sjednocování právní úpravy obcí, krajů i 
hl. m. Prahy toto jedinečné postavení české 
metropole naprosto popírá. Navrhované le-
gislativní změny teoreticky povedou k naplně-
ní zamýšleného cíle, nicméně prakticky ochro-
mí fungování orgánů hl. m. Prahy a výrazně 
omezí plnění řady úkolů stanovených jim 
právními předpisy. Legislativní změna neřeší 
otázku abnormálního nárůstu administrativy, 
který bude její aplikací vyvolán, a výrazně 
snižuje již nyní velmi omezené mantinely 
akceschopnosti a flexibility orgánů města 
zejména při správě majetku,« dodal Blažek. 
Městská rada proto požaduje stažení návrhu 
zákona z legislativního procesu. 

Dvě třetiny představitelů samospráv a státní 
správy, kteří odpovídali v průzkumu STEM, 
mají již připravený konkrétní projekt k podání 
žádosti do některého z evropských fondů. Nej-
více připravených fondů směřuje do oblasti 
životního prostředí a regionálního rozvoje. 
Největší překážkou obcí v tom, aby v příštím 
období využívaly prostředky z evropských 
fondů, je nedostatek peněz na spolufinancování 
akcí. 

Tato fakta pocházejí z výzkumu STEM pro-
vedeného pro Ministerstvo pro místní rozvoj 
ČR ve dnech 26. 10. až 7. 11. 2007. Respon-
denty byli představitelé samospráv a státní 
správy z celé ČR. Na otázky odpovědělo cel-
kem 366 osob, mezi nimiž byli rozhodujícím 
podílem zastoupeni ti, kteří budou zřejmě nej-
častějšími a finančně nejsilnějšími žadateli – 
zástupci obcí s rozšířenou působností (160 
respondentů).   

Zhruba dvě třetiny respondentů šetření 
STEM (přesně 69 %) uvedly, že v minulých 
letech čerpala jejich obec prostředky 
z nějakého z evropských fondů na svůj projekt. 
Přibližně stejný podíl obcí a měst, které se 
dotazování zúčastnily (67 %), má připravený 
také do příštího finančního období Evropské 
unie již alespoň jeden konkrétní projekt 
k podání žádosti do některého z programů 
financovaných z evropských fondů. Naprostá 
většina ostatních obcí a měst se k přípravě 
projektu, který by se ucházel o podporu 
z prostředků EU, již chystá anebo tuto možnost 
zvažuje. Zcela odmítavě (tj. projekt do evrop-

ských fondů nemáme a ani se na jeho přípravu 
nechystáme) odpověděla pouze 4 % dotáza-
ných, většinou zástupců malých obcí. 

Největší podíl projektů přichystaných pro 
nadcházející období se týká oblasti životního 
prostředí – takřka polovina (46 %). Významná 
část připravených projektů směřuje do oblasti 
regionálního rozvoje (32 %). Ostatní oblasti 
byly uváděny mnohem méně často, 
v odpovědích zástupců obcí s rozšířenou pů-
sobností a zvláště městských částí se častěji 
objevují projekty z oblasti dopravy. 

Co brání obcím a městům v tom, aby 
v příštích letech využily co nejvíce prostředků 
z evropských strukturálních fondů? Nejzávaž-
nějším problémem obcí a měst je jednoznačně 
nedostatek peněz na spoluúčast k evropské 
dotaci – tento důvod uvedlo jako závažný 82 % 
respondentů. Nedostatek peněz striktně limitu-
je možnosti hlavně malých obcí (z obcí se 
základní působností uvedlo tento důvod jako 
závažný 92 % odpovídajících), ale i větších 
měst. O »patro níž« jsou majetkoprávní důvo-
dy (56 % respondentů). 

Všechny další důvody jsou označeny za vel-
mi závažné nebo dosti závažné nejvýše u zhru-
ba 40 % odpovědí. Patří mezi ně slabé perso-
nální zajištění průběhu akcí, nedostatek infor-
mací o fondech i nedostatek kvalitních projek-
tů. Poměrně málo často jsou zdůrazňovány 
obavy z korupce, neexistence vlastního strate-
gického plánu obce a nesouhlas obyvatel  
s připravovaným záměrem.  

                                            ( t z )  

 

 
 
 

Změna termínu konání 
 

 III. ročník setkání starostů  
a místostarostů  

Středočeského kraje  
se bude konat  

11. prosince 2007  
Hotel Praha, ul. Sušická 20, Praha 6 

  

Setkání se zúčastní: 
Hejtman Ing. Petr Bendl a další významní 

hosté a odborníci 
Hlavní témata: 

• Rozvoj území Středočeského kraje 
• Budování infrastruktury 
• Regionální operační programy 
• Změna daní a rozpočet na rok 2008 

 

Podrobnosti, přihlášky a bližší informace: 
www.regionservis.cz 

 

Pozn.: Omlouváme se čtenářům časopisu 
Moderní obec 10/2007, kde byl uveden chybný 
termín setkání. 

Opět granty z Finančních mechanismů EHP/Norska 
Ministerstvo financí – Centrum pro zahranič-

ní pomoc, Národní kontaktní místo Finančních 
mechanismů EHP/Norska vyhlásilo 26. listopa-
du 2007 už třetí výzvu k předkládání žádostí  
o grant pro kompletní individuální projekty  
z Finančních mechanismů EHP/Norska.  

Výzva se týká těchto prioritních oblastí:  
• Uchování evropského kulturního dědictví;  
• Ochrana životního prostředí;  
• Rozvoj lidských zdrojů; 
• Zdravotnictví a péče o dítě;  
• Podpora udržitelného rozvoje;  
• Implementace Schengenského acquis a posi-
lování justice.  

Na tuto výzvu je alokováno 19,439 mil. eur, 
přičemž žádosti o grant lze předkládat do 29. 2. 
2008 do 14 hod. na kontaktní místa v jednotli-
vých krajích (jsou na krajských úřadech, resp. 

na Magistrátu hl. m. Prahy a RRA Vysočina).  
Výše grantu bude stanovena pro každou 

žádost jednotlivě, a to jako minimální částka 
nezbytná pro realizaci navrhovaného projektu. 
Maximální výše grantu pro individuální projekt 
je 0,25 mil. eur, doba implementace projektu 
nesmí přesáhnout 24 měsíců. Konečné datum 
oprávněnosti výdajů z FM EHP/Norska: 30. 4. 
2011. Oprávněnými žadateli o granty jsou obce 
a svazky obcí, kraje, organizace zřízené nebo 
založené obcí či krajem a také organizační 
složky státu a jimi zřízené příspěvkové organi-
zace, vzdělávací/výzkumné instituce, nestátní 
neziskové organizace, sociální partneři, dobro-
volné a společensk instituce, veřejné/soukromé 
společnosti a podnikatelské subjekty. Více na 
http://www.mfcr.cz/cps/rde/xchg/mfcr/hs.xsl/fm_norska_36092.html . 

                                            ( t z )  

Na spolufinancování projektů obcím chybějí peníze  

Využívání fondů EU podle stupně samosprávy (v %) 

stupeň  
samosprávy 

čerpali 
v minulosti 
z fondů EU 

mají připravený 
projekt pro období 

2007–2013 
základní působnost 41 39 

pověřený úřad 67 62 

rozšířená působnost 86 82 

městská část, obvod 71 72 

Zdroj: STEM 

 Do jaké oblasti patří  
obcemi připravené projekty (v %)* 

životní prostředí 46 

regionální rozvoj 32 

doprava 7 

jiné 15 

* Pozn.: Při více projektech byl uváděn finančně nejná-
ročnější.                                                    Zdroj: STEM 
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Společně pro bezpečnější silnice 
Členy Svazu měst a obcí Jihočeského kraje 

(SMOJK) trápí problematika bezpečnosti 
silničního provozu. Tuto situaci velmi negativ-
ně vnímají obce na hlavních dopravních ta-
zích. Protože se bezpečnost silničního provozu 
nadále zhoršuje a jednotlivá města a obce 
nemají mnoho prostředků pro její zlepšení, 
rozhodlo se předsednictvo SMOJK vyvolat 
společné jednání všech subjektů, které by 
mohly přispět ke zlepšení stávajícího stavu. 
Společné jednání, kterého se zúčastní zástupci 
Jihočeského kraje, SMOJK, Policie ČR, Ředi-
telství silnic a dálnic a Celního ředitelství, se 
uskuteční už tento pátek 30. 11. na krajském 
úřadě. 

Olomoucký kraj se chystá na POV  
Olomoucký kraj připravuje pro starosty obcí 

semináře, které představí Program obnovy 
venkova pro rok 2008. Cílem seminářů je 
seznámit zástupce obecní samosprávy se změ-
nami, které kraj v programu pro příští rok 
připravil, a poradit jim, jak se vyhnout problé-
mům při sepisování žádostí o příspěvek. Semi-
náře se uskuteční ve všech okresech Olo-
mouckého kraje. Šňůra seminářů začíná už  
4. 12. od 13 hodin na obecním úřadě ve Vá-
penné na Jesenicku. Další semináře se usku-
teční v Dolních Studénkách na Šumpersku  
(6. 12., obecní úřad, začátek v 10 hod.), 
Přáslavicích na Olomoucku (7. 12., obecní 
úřad, 10 hod.), Skalce na Prostějovsku  
(12. 12., Lázně Skalka, 10 hod.) a v Jezernici 
na Přerovsku (13. 12., obecní úřad, 10 hod.). 

Jihočeši podporují děti a mládež 
Práci s dětmi a mládeží podpoří v příštím 

roce opět jihočeské krajské programy, jejichž 
vyhlášení schválili krajští zastupitelé. Stejně 
tak tomu bude i v případě jihočeských kraj-
ských programů podpory sportu. »Žádosti 
bude možné podávat až do 15. 1. 2008, při-
čemž formuláře včetně příloh budou k dispo-
zici od 1. 12. na webu kraje i na oddělení mlá-
deže, tělovýchovy a sportu krajského úřadu,« 
říká Marie Hrdinová, radní pro školství, mlá-
dež a tělovýchovu. V každém z programů je 
k dispozici 5,5 mil. Kč. U programů podpory 
práce s dětmi a mládeží jsou peníze určeny na 
pravidelné zájmové činnosti a vzdělávání i na 
mezinárodní spolupráci, dále na akce zaměře-
né zejména na neorganizované děti a mládež, 
na podporu mladých talentů a jejich soutěží a 
rovněž na rozvíjení informačních systémů a 
klubů otevřených dveří pro mladé. U progra-
mů podpory sportu budou peníze rozděleny do 
pěti okruhů: na rekonstrukci venkovních spor-
tovišť, obnovu vybavení sportovních zařízení, 
mezinárodní spolupráci v oblasti sportu, veřej-
ně přístupné sportovní akce s převahou zamě-
ření na mládež a také na organizaci přeborů 
kraje. Více na www.kraj-jihocesky.cz . 

Obětujte deset minut na potlačení byrokracie 
Ministerstvo vnitra s přispěním dalších úřadů 

zahájilo celou řadu projektů, které by měly vést 
k odstranění byrokratické zátěže a nadbytečné 
regulace našeho života. Úspěšnost těchto zá-
měrů může být významně podpořena, pokud se 
s ministerstvem občané, ale např. i představite-
lé územních samosprávných celků, podělí 
o své negativní zkušenosti s tím, jak jim stát 
reguluje život, jak jim zasahuje do jejich práce, 
podnikání i do ostatních činností, které jsou 
pro ně důležité. Náměstek ministra vnitra pro 
veřejnou správu, informatiku, legislativu a 
archivnictví Mgr. Zdeněk Zajíček proto na 
http://www.mvcr.cz/sprava/2007/10minut/index.html 
vyzývá: »Pokud Vám zákon nebo jiný právní 
předpis způsobuje nadměrné administrativní 
potíže, nutí Vás vynakládat více prostředků, 
než by bylo nutné, text předpisu je nejasný, 
komplikovaný a nesrozumitelný, řešení je třeba 

hledat v mnoha předpisech současně, různé 
právní předpisy si odporují apod., neváhejte, 
a napište nám svůj názor a svoje zkušenosti 
do připraveného dotazníku. Váš názor je 
pro nás důležitý. Na základě Vašich podnětů 
můžeme přistoupit k přehodnocení problema-
tických právních předpisů.« 

Cílem iniciativy »Věnujte 10 minut pro zlep-
šení právního prostředí v ČR« je odhalit existu-
jící problémy a řešit je např. tím, že se sníží 
byrokratická zátěž občanů, veřejné správy, 
podnikatelské sféry, neziskových organizací 
a dalších skupin a že se především celkově 
zjednoduší a zkvalitní právní prostředí v naší 
zemi. Jak napovídají zahraniční zkušenosti, 
zlepšení právního prostředí se projeví úsporami 
ve veřejném i soukromém sektoru, a tím 
i posílením výkonnosti hospodářství a zvýše-
ním konkurenceschopnosti.                  ( t z ,  r š )  

Pro lepší komunikaci s občany ve veřejném sektoru 
Zvyšovat úroveň komunikace státních institucí vůči 

občanům si za své poslání zvolila nově vznikající Asoci-
ace pro komunikaci ve veřejném sektoru (AKVS – 
www.akvs.eu). Zhruba 15 % občanů si totiž typického 
českého úředníka přiřazuje k vlastnostem jako nepříjem-
ný, neochotný a arogantní.  

»Asociace vznikají s cílem vytváření odborné platfor-
my pro sdílení zkušeností, profesionalizace a nastavení 
standardů oboru. Vznikající AKVS, která si jako své po-
slání zvolila zvyšovat úroveň komunikace státních insti-
tucí vůči občanům. Komunikace byla úřady v minulosti 
zanedbávána. Tento fakt nepřímo potvrzují i výsledky 
ankety realizované mezi občany: Ukazují, že profil ty-
pického českého úředníka není lichotivý a tento stav je 
potřeba změnit,« uvedl Tomáš Studeník, ředitel společ-
nosti Westminster a člen přípravného výboru AKVS. 

»Města podceňují komunikaci s veřejností,« navázala 
Šárka Drobná, místostarostka města Kralupy n. Vltavou 
a členka přípravného výboru AKVS. »Přitom má každý 
městský úřad dost dobrých důvodů navázat s občany kvalitní kontakt, protože jim má co poskyt-
nout. Města jsou velkými podniky, které mají tisíce zákazníků a měly by umět nabídnout široký 
sortiment svých služeb. Úřad je supermarketem řešení životních situací a vstřícnou komunikací má 
šanci zvýšit svůj kredit. Nebude-li město investovat do vztahu úřad vs. občan, musí se smířit i  
s občasnou „úřednickou křivdou“ v podobě neoprávněné kritiky, jíž šlo předejít,« dodala Drobná. 

»Pro státní správu a samosprávu je orientace na zákazníka, ve které komunikace hraje zásadní 
roli, novinkou. Úřadům chybí zkušenost z konkurenčního prostředí, které je přirozenou líhní zá-
kaznického přístupu při poskytování služeb. AKVS poskytne platformu pro výměnu zkušeností 
mezi úřady navzájem, ale také představuje příležitost pro státní instituce seznámit se s přístupy a 
postupy prověřenými praxí v soukromém sektoru. Vnímám založení asociace jako velký krok smě-
rem k systematickému rozvoji kvalitní komunikace ve veřejném sektoru,« dodal Tomáš Jirsa, ředi-
tel Kanceláře primátora hl. města Prahy a člen přípravného výboru AKVS.                                ( t z )  

K témuž tématu také v prosincovém čísle Moderní obce, které vyjde už příští týden. 
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Asociace občanů na pojem  
»typický český úředník«  

 (údaje v % kumulativních odpovědí) 
nepříjemný, neochotný, arogantní 15 

oblek, košile, kravata, sako  11 

administrativa, byrokracie  11 

kancelář, přepážka  10 

státní sféra, finančák  9 

lenost, nic nedělá, nic neumí 8 

milý člověk, spokojenost 5 

nespokojenost, nic pozitivního  5 

normální průměrný člověk  4 

problémy, potíže, katastrofa  3 

Zdroj: Společnost Westminster, 2007 
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